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NOTAT 

Anbefalinger fra Advisory Board på Mad- og Måltidsstrategien 

 
ØU godkendte den 11. juni, at Mad- og Måltidsstrategien skal sendes i 
høring i fagudvalgene. Som en del af godkendelsen, bad Borgmester 
Franciska Rosenkilde (Å) om, at overblik over Advisory Boards 
anbefalinger medsendes når strategien sendes i høring i de stående 
udvalg BUU, SUD, SOU og KFU. 
 
Sagsfremstilling 
 
1. Medlemmer af Advisory Board og deres inddragelse i projektet 
 
Som beskrevet i Kommissoriet til Mad- og Måltidsstrategien (bilag 1), 
skulle der i forbindelse med udarbejdelsen af den ny samlet strategi, 
nedsættes et Advisory Board. Boardet skulle bidrage med 
ekspertviden og erfaringer inden for krydsfeltet af mad, måltider, 
sundhed, ernæring, klima og bæredygtighed. Mødeleder for Advisory 
Boardet var Franciska Rosenkilde. 
 
Medlemmerne af Advisory Boardet er godkendt af OB, og er 
følgende:  

- Michael Minter, programchef for den grønne tænketank Concitos 
fødevareprogram 

- Else Molander, Enhedschef for sund mad og kommunikation i 
Fødevarestyrelsen 

- Christian Puglisi, kok og madentreprenør 
- Maria Felding, klinisk diætist og medforfatter til bogen ”Den 

Plantebaserede kost” 
- Per Kølster, formand for Økologisk Landsforening 

 
Advisory Boardet har deltaget på to møder - henholdsvis den 11. april 
og den 13. maj 2019. På det første møde gav medlemmerne deres 
anbefalinger på baggrund af et diskussionsoplæg, mens der på det 
andet møde blev givet input til første udkast af Mad- og 
Måltidsstrategien.  
 
2. Advisory Bordets anbefalinger 
 
I det følgende samles de væsentligste anbefalinger som medlemmerne 
er kommet med på de to møder i Advisory Board. Medlemmerne har 
godkendt denne opsummering af deres synspunkter.  
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Michael Minter, programleder for den grønne tænketank Concitos 
fødevareprogram 

• Ambitionsniveau og kvantitativt mål: Der bør være en kvantitativ 
målsætning på reduktion af klimaaftryk. Hvis Københavns Kommune 
ønsker at lægge sig op ad de store aktører i den danske 
fødevarebranche, der har sat som mål at være klimaneutrale i 2050, vil 
en reduktion på mindst 25% i 2025 være et naturligt skridt på vejen.  
 

• Det grønne skal være udgangspunktet: Plantebaserede måltider skal 
være standarden, og kød skal være et tilvalg, hvor der er gode grunde 
til det. Man kunne vælge at være ambitiøse og reducere kødforbrug 
med 90%. 
 

• Klima vs. Bæredygtighed: Bæredygtighed som overskrift giver god 
mening – men vi skal anerkende, at klima er højt på den politiske 
dagsorden samt et vigtigt nyt element i udviklingen af vores 
måltidskultur og derfor skal have ekstra opmærksomhed.  
 

• Klimaproportioner i indsatsen ”Måltiderne skal være bæredygtige og 
klimaansvarlige”:  
o Transport og økologi gør en lille forskel for klimaet  
o Valg af sæsonvarer og friland vs. drivhus har en lidt større 

betydning 
o Parametrene ”reduktion af madspild” og ”konvertering fra de mest 

belastende animalske proteinkilder til de mindst belastende varer” 
har stor betydning  

o Langt den største forskel opnås ved reduktion af kød og mejerivarer 
til fordel fra andre proteinkilder, særligt de plantebaserede 
proteinkilder. 

 
Else Molander, Enhedschef for sund mad og kommunikation i 
Fødevarestyrelsen 

• Overvægt er et stort problem; Arbejdet med mad og måltider i 
Københavns Kommune skal understøtte de målsætninger sat af WHO, 
som Danmark har tilsluttet sig, herunder at stoppe stigningen i 
overvægt og reducere børneovervægt. 
  

• Styrket sundhed /begrænsning af overvægt støtter godt op om 
klimadagsordenen;  
o Danskerne spiser for lidt grøntsager, frugt, fuldkorn og fisk og for 

meget sukker, salt og mættet fedt. Danskernes kødforbrug er 
steget i de sidste 50 år, det vil med fordel kunne begrænses, især 
fsva forarbejdet kød  

o Det positive ved at spise fisk bør betones mere i strategien, hvis 
fx børn ikke får fisk i daginstitutionerne bliver det svært for 
forældrene at følge kostrådet om at spise fik. 

o Der bør sættes ind overfor børns indtag af sukker. 25% af danske 
børn får 35% af deres daglige energi fra tomme kalorier dvs. slik, 
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chokolade, kage o.lign. Dette er en vigtig risikofaktor for 
overvægt 

  
• Bæredygtighed bør stå øverst i strategien; Hvis det er en bæredygtig 

strategi, så kommer bæredygtighed ind på alle dagsordener - inklusiv 
forebyggelse af livsstilssygdomme hvor usunde spisevarer er en 
væsentlig risikofaktor (FN mål 2). Der er flere af FNs 
bæredygtighedsmål som vi ikke lever op til i DK, hvor kommunernes 
indsats er vigtig. 
  

• Kød ikke nødvendigt i børneinstitutioner:  Hvis institutionerne følge 
Fødevarestyrelsens vejledning om sunde måltider både vedr 
morgenmad, frokost og mellemmåltider i institutionen, så kan disse 
måltider være vegetariske med brug af mælkeprodukter, æg og gerne 
fisk, og alligevel sikre at børnene får dækket deres behov for 
næringsstoffer og vitaminer og mineraler selvom deres måltidet i 
hjemmet ikke er sunde.  Hvis måltiderne i daginstitutionerne 
udelukkende er plantebaseret skal forældrene sikre at måltiderne i 
hjemmet tilfører børnene de næringsstoffer der mangler. Hvis børnene 
også udelukkende spiser plantebaseret derhjemme, skal de have 
kosttilskud.   
 
Christian Puglisi, kok og madentreprenør 

• Maddannelse og madkultur er centralt for at overgå til større indtag 
af plantebaseret kost:  Det skal være tydeligt i strategien, hvordan vi 
styrker madkulturen:   
o Kan vi skabe nye rammer for fællesspisninger for familier centreret 

omkring madskolernes køkkener.  
o Hvis vi skal have det lokale ind i et tættere samarbejde mellem 

København og opland, skal det kobles til maddannelse.  
o Det er en god idé med råvaremarkeder med lokale råvarer, men 

erfaringer viser, at det er svært at stable på benene økonomisk. Det 
vil kræve et socialøkonomisk set-up.  

o En stærk og god madkultur bør være det overordnede mål, og så er 
klima og bæredygtighed en del af dette.  

 
• Bæredygtighed og klima bør være en grundpræmis:  
o Den konkrete reduktion af de kødbaserede måltider skal stå tydeligt 

i strategien. En mulighed er at lægge den linje, at kødforbruget 
primært er i den private sfære. 

o Bæredygtighed skal være et krav – ikke en ”tilvalgstankegang”.  
 
Maria Felding, klinisk diætist og medforfatter til bogen ”Den 
plantebaserede kost” 

• Konkret tal for reduktion af både rødt kød samt forarbejdet kød:  
Der bør være en selvstændig målsætning om at eliminere eller kraftigt 
reducere det røde og forarbejdede kød fra offentlige måltider. 
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• ”Madkultur” kan forstås forskelligt; For nogle handler det f.eks. ikke 

om smag, men om hvilken kost, der er tradition for at spise i 
befolkningen.  
  

• Danskerne skal lære at bruge bælgfrugter; Danskerne spiser næsten 
ingen bælgfrugter på trods af den officielle anbefaling herom. 
Bælgfrugter indeholder mange af de samme næringsstoffer som kød 
men uden de uhensigtsmæssige stoffer såsom hæmjern, mættet fedt 
m.v. Med strategien skal følge en opkvalificering af køkkenpersonale, 
så vi lærer at lave god og varieret mad med bælgfrugter som central 
proteinkilde. 
 

• Mere plantebaseret gør det lettere at følge kostrådene; I dag lever kun 
ca. 10 % af danskere op til Fødevarestyrelsens anbefalinger om frugt 
og grønt. Mere plantebaseret mad i de offentlige køkkener vil trække 
gennemsnittet op, så flere borgere får nemmere vil at leve op til 
kostrådene. Både hvad angår mere frugt, grøntsager og bælgfrugter og 
mindre rødt kød, forarbejdet kød og mættet fedt.  
 
 

• "Klar og tydelig definition af begrebet "plantebaseret kost"; Mange 
tror, at en plantebaseret kost er det samme som en vegansk kost. Det 
er vigtigt, at det tydeliggøres, at her er tale om to meget forskellige 
kostformer. Ved en plantebaseret kost forstås en kost, 
der hovedsageligt men ikke nødvendigvis udelukkende består af hele 
planter såsom fuldkornsprodukter, bælgfrugter, frugt, grøntsager, 
nødder, kerner og frø. At spise mere plantebaseret stemmer overens 
med anbefalingerne fra de største sundhedsorganisationer.  
 

 
Per Kølster, formand for Økologisk Landsforening 

• Strategiens scope bør være hele København og kredsløbet med 
byens opland; Det er ikke tilstrækkeligt, kun at se på de 
offentlige måltider. Der skal være fokus på, at det er en 
borgerstrategi, ikke en bespisningsstrategi. Strategien er 
kommunalt ophængt, men udfordrer også nationalt.  

  

• Vi skal styrke sammenhængen i det lokale fødevaresystem 
omkring København. Vi skal tænke i det, der kommer ud af 
byen til landet, og det landet sender ind i byen. ‘Mad er til 
låns’, altså at alle de næringsstoffer landet leveret skal 
returneres for at understøtte fremtidens jordfrugtbarhed.  
  

• Nytænkning indenfor partnerskabsstrategier; Man kan for 
eksempel lave tværfagligt samarbejde med både Novo om at 
forebygge diabetes med mad og måltider som middel, og med 
kolonihaveforeningen om at styrke madkultur i København.  
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• Kød på tallerkenen er ikke en naturlov; Det er kun de sidste 

50-100 år, at vi har spist så meget kød.  
  

• Økologi som en del af bæredygtigheden; Økologi bør nævnes 
eksplicit i visionen, da det er en forudsætning for 
bæredygtighed. 

  
• Målgruppeinddeling; Der skal være en skarpere 

målgruppeinddeling i, hvordan måltiderne gøres klimavenlige.  
  

• Fokus på biodiversitet væsentlig; Det er et afgørende 
bæredygtighedsparameter at se på biodiversiteten.  

  
• Uddannelse; Vi bør blive konkrete på uddannelse af 

køkkenpersonale – det er et vigtigt greb for at kommunen kan 
tage ansvar.  

  

• Madkulturen hos københavneren skal udvikles: KK er 
lykkedes med at ændre borgernes transportadfærd (cykel, 
metro osv) med store investeringer. Ligeså skal KK gribe ind 
for at lære/uddanne/danne/kultivere borgerne til en ændret 
adfærd på madområdet.  

  
Videre proces 
ØU godkendte den 11. juni, at Mad- og Måltidsstrategien kunne 
sendes i høring i fagudvalgene BUU, KFU, SOU og SUD - denne 
høring finder sted mellem den 19. og den 26. juni. ØU skal godkende 
strategien den 13. august forud for BR den 22. august. 
 
Bilag  

- Bilag 1: Kommissorium for Mad- og Måltidsstrategien 
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NOTAT 

Kommissorium for KKs fødevarestrategi (2019) 

Københavns Kommune skal udarbejde en ny samlet fødevarestrategi, 
som understøtter en mere klimavenlig sammensætning af de serverede 
måltider. Strategien skal samtidig sikre en ernæringsrigtig og 
spændende kost. Strategien skal bl.a. sikre en stigende anvendelse af 
plantebaseret fødevarer og en generel minimering af madspildet i 
kosten serveret af kommunen. Dette udspringer af to BR-
medlemsforslag fra hhv. Alternativet (maj 2018) og De Radikale 
(september 2018). Strategien skal være ambitiøs og markere et næste 
skridt i Københavns internationale lederskab på klimaområdet og bl.a. 
bygge videre på den store omstillingsproces i de kommunale køkkener 
i retning af mere økologisk mad med et mål om 90 procent økologi i 
byens offentlige institutioner.  
 
Formålet med fødevarestrategi  
Fødevarestrategien skal bruges til at samle KK’s arbejde og indsatser 
på fødevareområdet på tværs af forvaltningerne. Forvaltningerne vil 
blive inddraget i opstilling af mål i fødevarestrategien, som 
understøtter BR’s ønsker og krav og samtidig giver en retning for at 
arbejde mere strategisk med fødevareområdet på tværs af 
forvaltningerne. Fødevarestrategien skal kunne bruges som løftestang 
for andre af byens mål, herunder mål indenfor klima, miljø, 
folkesundhed og uddannelse samt ift. KK’s internationale samarbejde.  
 
Det vurderes på trods af mangeårige investeringer i fødevarekvalitet, 
økologi og madkultur, at Københavns Kommune endnu ikke har 
forløst det potentiale, der ligger i at bruge området som en strategisk 
løftestang til byens overordnede mål.  
 
Fødevareområdet er et komplekst felt, hvor mange hensyn skal 
balanceres ift. ernæring, pris, bæredygtighed, sundhed mv. I arbejdet 
med fødevarestrategien skal der være øje for disse dilemmaer. 
Derudover vil der i strategien blive taget højde for, at der kan være et 
forskelligt behov ift. forskellige målgrupper og forskellige 
lokalområder.  
 
En fødevarestrategi vil også skulle sammentænkes med KK’s 
indkøbspolitik. KK køber fødevarer for næsten 300 mio. kr./årligt, 
som er underlagt detaljeret udbudslovgivning ifht. valg af 
leverandører og samarbejdspartnere.  
 
Temaer til fødevarestrategien  
Det forslås, at følgende temaer kan indgå i strategien:  
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• Klima og miljø: KK har ingen klimamålsætninger for 
fødevarer og har ingen systematik omkring håndtering af 
madspild i egen drift, men alene en mindre grad af rådgivning 
af køkkenerne ifm. mål- og måltidskvalitetsopgaven. Dette vil 
skulle indarbejdes som centrale målsætninger og fokusområder 
i strategien.  
 

• Folkesundhed: Det er ikke kalkuleret en årlig besparelse i 
sundhedsudgifter som resultat af diæt/fødevareforbrug i 
København. Derudover indgår madkultur ikke som en del af 
KKs sundhedspolitik eller forebyggelsesindsats, og KKs 
investering i at give børn og unge i byens skoler basale 
køkkenfærdigheder følges ikke til dørs senere i livet. Der 
ligger derfor et stort potentiale på at medtænke 
sammenhængen ml. fødevarer og sundhed mere strategisk.  
 

• International førerposition.  
Med en ny fødevarestrategi er der potentiale for KK til at 
indtage den internationale førerposition på fødevareområdet. 
Dette vil også spille godt sammen med Københavns deltagelse 
i C40’s program om forbrugsemissioner – herunder skal der 
stiles efter at KK kan fremlægge sin ambitiøse fødevarestrategi 
på C40s topmødet i oktober 2019.  

 
Politikker og initiativer 
En fødevarestrategi vil skulle spille op imod flere af byens politikker 
og politiske initiativer, herunder:  

• Klimaplanen  
• Sundhedspolitikken  
• Affalds- og Ressourceplanen  
• Økologimålsætningen om 90 % økologi i offentlige 

institutioner  
• Kommuneplansstrategien: ´En Verdensby med Ansvar` 
• Københavns Kommunes handleplan for verdensmålene  
• Erhvervs- og Vækstpolitikken 
• Indkøbspolitikken  

 
Organisering  
Strategien vil blive udarbejdet med Økonomiforvaltningen som 
projektleder i tæt koordinering med en nedsat projektgruppe med 
relevante forvaltninger, herunder særligt KFF, BUF, SUF/SOF. 
Projektgruppens medlemmer forventes sammensat af medarbejdere 
med fødevarefaglig indsigt i forvaltningernes kosttilbud i et 
ernærings- og sundhedsfagligt perspektiv. Der forventes afholdelse af 
enkelte fællesmøder i projektgruppen, men lægges op til primær fokus 
på gennemførelse af bilaterale møder med medlemmerne indenfor de 
respektive temaer medlemmerne repræsenterer. 
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Der nedsættes et Advisory Board med eksperter på området, som 
mødes to gange over foråret 2019 ift. faglige inputs til 
fødevarestrategien. Advisory Boardet vil stå som afsendere på 
strategien.  
 
Medlemmer af Advisory Board:  
Det foreslås, at der sikres en bred sammensætning af medlemmerne af 
Advisory boardet. Medlemmerne er eksperter indenfor hhv. 
produktionen af fødevarer, fødevarer og sundhed/ernæring samt 
eksperter indenfor sammenhængen mellem fødevaresystemet og 
klimaforandringer. På denne måde sikres det, at de forskellige 
aspekter indenfor fødevaresystemet er dækket.  
 

- Francisca Rosenkilde, Kultur- og Fritidsborgmester 
(mødeleder) 

- Katherine Richardson, klimaforsker (klima og madspild)  
- Christian Ibsen/Torben Chrintz, Concito (klima & madspild) 
- Christian Puglisi, Kok (producent/kok) 
- Paul Holmbeck/Per Kølster, Økologisk Landsforening 

(producent/kok) 
- Maria Felding, klinisk diætist (sundhed & ernæring)   
- Else Molander, Enhedschef for sund mad og kommunikation i 

Fødevarestyrelsen (sundhed og ernæring) 
- Anne Marie Beck, Docent Københavns Professionshøjskole, 

Ernæring og Sundhed (sundhed og ernæring) 
 

Projektgruppens rolle bliver at kvalificere og perspektivere 
strategioplægget fra Advisory Board’et, og i særdeles at bidrage med 
faglige synspunkter fra forvaltningerne, i forhold til hvordan ideerne 
kan omsættes i KK. 
 
Økonomiforvaltningen indhenter fødevarefaglig bistand fra et eksternt 
konsulentfirma, som bistår i processen med at facilitere de to 
workshops, projektgruppemøderne og udarbejde strategioplæggene. 
 
Tidsplan:  

• Advisory Board mødes to gange i løbet af foråret 2019.  
• Løbende inddragelse af relevante forvaltninger i løbet af 

foråret 2019. 
• Fødevarestrategien forelægges Borgerrepræsentationen i 

medio 2019, dvs. før budgetforhandlingerne om Budget 2020 
(august/september) og før C40’s borgmestertopmøde i 
København (oktober). 
  

Alle forslag og anbefalinger i fødevarestrategien vil blive vurderet 
økonomisk. Indsatser i fødevarestrategien kan medføre et 
finansieringsbehov, som kan spille ind til budgetforhandlingerne til 
Budget2020.  
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